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درمکتب امام

منشأهمهخرابیها
تمام این خرابی هایی که می بینید وارد می شــود بر همه کشورها، خرابی هایی 

اســت که منشــأش علما بودند. علمای دانشگاه ها منشأ این مسائل بودند. آنهایی 

که موشــک ها می سازند، آنهایی که طیاره ها می ســازند، آنهایی که چه می سازند، 

منشــأ تمام این خرابی ها اینها هســتند. و هرچه به سر بشر می آید از علم می آید؛ 

علم بدون تهذیب.
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گزارشخبریکیهان
تهران غرق در آلودگی هوا و ترافیک

سکوت 30 نماینده در قبال
 کاهش بودجه پایتخت

سرویس سیاسی-
باتصویبماده6لایحهبرنامهششمتوسعهبخشعظیمیاز
درآمدهایکلانشــهرهاازجملهتهرانحذفشدکهباتوجهبه
مشکلاتگستردهوعمیقتهرانازجملهآلودگیهواوترافیک
میتواندخسارتهایشدیدیبهدنبالداشتهباشدبااینوجود
درجلسهعلنیروزسهشنبهبهارستاننمایندگانتهراناعتراضی
نکردهوبرایناعمالفشاربهحدودیکهشتمجمعیتکشورمهر

تائیدزدند.
با وجودی که الیاس حضرتی نماینده لیست امیدی تهران گفته بود » 
تعدادی از نمایندگان تهران به دنبال حذف بخشی از ماده 6 لایحه برنامه 
ششــم توسعه هستند، چرا که این ماده قانونی سبب حذف 1500میلیارد 
تومان از درآمدهای تهران می شود« ولی در جلسه علنی سه شنبه مجلس جز 
اظهارات امیرآبادی نماینده قم سخن و اعتراضی در این زمینه شنیده نشد .  
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم و عضو هیئت  رئیسه مجلس در جریان 
رســیدگی به مواد لایحه برنامه ششم توسعه در جلسه علنی روز سه شنبه 
طی اخطاری ناظر به اصل 67 قانون اساســی اظهار داشــت: آنچه الان در 
مجلس رخ می دهد این است که تا پیشنهادی برای شهرهای بزرگ از جمله 
تهران مطرح می شود، نمایندگان مخالفت می کنند، اما درباره پیشنهادهای 

مربوط به شهرهای کوچک و روستاها همه موافقند.
وی افزود: ما نماینده همه ملت ایران هستیم و شهر تهران هم به اندازه 

خودش مشکلاتی از جمله حاشیه نشینی دارد.
نماینده قم در ادامه تصریح کرد: آن زمان که باید به وضعیت روستاها 
رسیدگی می شد، کاری انجام نشد و جمعیت 65 درصدی روستاها به 30 
درصد رسید؛ الان مشکلات اصلی کشور در همین حاشیه های تهران است.

لیستامیدیهاساکتند
امیرآبادی نماینده قم همچنیــن در گفت و گو با کیهان در این زمینه 
گفت : در حالی که نمایندگانی که به اعتبار حضور در لیست امید توانستند 
به مجلس راه یابند و نمایندگان تهران نیز در این لیســت بودند و برخی 
نمایندگان شهرســتانی نیز چنین حکمی دارند با این وجود هنگامی که 
پای حقوق مردم تهران به میان کشیده می شود این ها سکوت می کنند و 

رای نمی دهند . 
وی با اشاره به مشکلات بزرگ کلانشهرها از جمله تهران گفت : حدود 
یک هشتم مردم کشور در تهران زندگی می کنند و در حاشیه تهران مشکلات 
زیادی وجود دارد ولی متاسفانه در صحن علنی زمانی که اسم تهران مطرح 

می شود نماینده ها رای نمی دهند !
خطریکهمعاونینبرنامهریزیشهرداریهانسبتبهآن

هشداردادند
گفتنی است جمعی از معاونین برنامه ریزی شهرداری های کشور روز 
سه شنبه در نامه ای خطاب به نمایندگان مجلس خواستار توجه جدی به 
مخاطرات و تهدیدات ماده 6 لایحه برنامه ششم توسعه برای منابع درآمد 

پایدار شهرداری ها شدند.
به گزارش ایرنا در جلســه ای که همزمان با بررسی لایحه برنامه ششم 
توســعه در مجلس با حضور جمعی از معاونین برنامه ریزی شهرداری های 
کشور برگزار شــد، موضوع ماده 6 لایحه برنامه ششم توسعه و مشکلاتی 
که در صورت تصویب آن متوجه مدیریت شهری کشور خواهد شد، مورد 

بررسی قرار گرفت.
در پایان این جلســه نامه ای توســط جمعی معاونیــن برنامه ریزی 
شهرداری های کشور خطاب به نمایندگان مجلس تهیه شد که در بخشی 
از آن آمده است: همانگونه که مستحضرید بیش از سه دهه است که مقرر 
شــده لایحه درآمدهای پایدار شهرداریها توسط دولت تهیه و به تصویب 

مجلس شورای اسلامی برسد.
این نامه می افزاید: متاسفانه نه تنها تا این لحظه این اتفاق رخ نداده است 
بلکه برخی لوایح تقدیمی به مجلس کاهش درآمدهای پایدار شهرداری ها 
را به دنبال خواهد داشت که مهمترین آنها ماده 6 لایحه برنامه ششم است 
که علاوه بر وابسته کردن درآمد شهرداری ها به دولت ، استقلال مالی این 
نهاد عمومی غیردولتی را خدشه دار کرده و با استنادات مذکور در این ماده 
از جمله قانون اساسی و بند ب قانون مناقصات مصوب سال 83 و تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت )2( مغایر بوده و علاوه بر سنگین تر شدن بار 
مالی اداری دولت ، با سیاست های ابلاغ شده کلی نظام اداری کشور مصوب 

رهبر معظم انقلاب نیز مغایر است.
در پایان این نامه آمده است: از نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 
انتظــار می رود با حذف و یا اصلاح این مــاده ، به بند واو ماده یک قانون 
تنظیم بخشی از مقررات دولت و یا رفع ابهام مصوبه کمیسیون تلفیق مبنی 
بر اینکه عوارض، موضوع قانون درآمد دولت محسوب نمی شود، رای دهند.
گفتنی است الیاس حضرتی نماینده تهران نیز گفته بود » نمایندگان 
تهران نیز دغدغه هایی شبیه نگرانی های معاونین شهرداری ها را دارند و ما 

نیز در این موضوع ، هم داستان و هم راستا با آنها هستیم.«
هــر چند وی اعلام کرده بود کــه » مخالفت نمایندگان تهران به این 
دلیل اســت که با تصویب این ماده بخشــی از حق و حقوق مردم تهران 
ضایع می شود« ولی در جلسه علنی مخالفتی با این ماده نشد و به تصویب 

نمایندگان رسید.
ولایتیدردیداربارئیسمجلسبوسنی:

اروپا مانع نسل کشی 
مسلمانان بوسنی نشد 

رئیسمرکزتحقیقاتاســتراتژیکبااشارهبهقتلعاممسلماناندر
بوسنیگفتکهاروپامیتوانستمانعنسلکشیوقتلعاممسلماناندر

بوسنیشودامااینکاررانکرد.
علی اکبر ولایتی رئیس مرکز تحقیقات اســتراتژیک مجمع تشخیص مصلحت 
نظام شامگاه سه شنبه 30 آذر ماه در دیدار صفت سوفتیچ رئیس  مجلس نمایندگان 
ســنای بوســنی و هرزگوین با بیان این که مردم بوسنی در قلب مردم ایران جای 
دارند، گفت: سفر مقامات هر دو کشور باعث می شود روابط ایران و بوسنی هر روز 

بهتر شود و باید سطح مبادلات و ارتباطات دو کشور را افزایش داد.
ولایتی اظهار داشت: ایران و بوسنی سابقه همکاری طولانی داشته و ملت و مردم 
ایران در شرایط بسیار حساس این کشور در کنار ملت و دولت بوسنی حضور داشته اند.
وی با اشاره به دوره ریاست جمهوری علی عزت بگویچ رئیس جمهور فقید بوسنی 
و هرزگوین افزود:  همکاری بسیار خوبی در این دوران میان دو کشور طراحی و به 
اجرا در آمد و این مســیر ادامه یافته که باید برای توســعه همکاری ها تلاش جدی 
و برنامه ریزی کرد. ولایتی گفت:  کشــورهایی که از قتل عام مردم بوســنی حمایت 
می کردند باید ابراز شرمندگی کنند؛ اروپایی ها می توانستند مانع این قتل عام شوند 
اما وظیفه خود را به درستی انجام ندادند. خوشحالم که امروز مردم بوسنی در کنار 
یکدیگر با آرامش زندگی می کنند. ولایتی با بیان این که اعلام اســتقلال بوســنی 
طوفانی ایجاد کرد، گفت: متاسفانه یک قتل عام وسیع از مردم بوسنی به وجود آمد 

برخی کشورهایی که از این قتل عام حمایت می کردند باید ابراز شرمندگی کنند.
وی ادامه داد:  در اوج جنگ داخلی بوسنی دو بار به سارایوو سفر داشتم مرحوم 
عزت بگویچ می گفت اگر ایران نبود امروز استقلال به بوسنی نمی آمد، مردم بوسنی 

صدمات زیادی دیدند تا به این استقلال دست یابند.
رئیس  مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به حضور آمریکا در اروپا اظهار داشت: بخش اعظم تجهیزات 
تهاجمی آمریکا در اروپای شــرقی و مرکزی واقع شده است که این موضوع به نفع 
این مناطق نیست و باعث می شود که صلح دست نیافتنی شود. در ادامه این دیدار 
صفت سوفتیچ با اشاره به حضورش در ایران تصریح کرد: دیدار ما از ایران به عنوان 
یک کشور برادر زمانی بود که رئیس جمهور ما اخیرا سفری به ایران داشته که این 
به آن معناست که دو کشور روابط بسیار خوبی دارند. متاسفانه شرایط در بوسنی و 
هرزگوین همچنان پیچیده است و ما هم  اکنون یک پیراهن به عنوان دیتون به تن 
داریم و این پیراهن یک پیراهن مترسکی است. سوفتیچ گفت: بوسنی در دو دهه 
گذشته از لحاظ اقتصادی بازسازی شده و ما توانسته ایم تا حدودی آثار جنگ را در 
این کشور از بین ببریم و سعی شده در سطح بین الملل نیز ارتباط قطع شده مردم 
و جهان را بازسازی کنیم. سوفتیچ با اشاره به حضورش در ایران گفت: در مدتی که 
در ایران بودیم متوجه شدیم ایران در این منطقه بحران زده با ثبات است و با توجه 
به اقدامات انجام شده یکی از محورهای اصلی ثبات در منطقه محسوب می شود و 

این کشور یکی از ستون های اصلی مبارزه با تروریسم است.

احکام اولیه و ثانویه
 و مصلحت جامعه اسلامی

معنای ولایت مطلقه فقیه این است که فقیه می تواند هر تصمیمی را که مصالح 
عمومی جامعه اســلامی ایجاب میکند، اتخاذ کند. اگر فقیهی در جایی مصلحت 
جامعه اســلامی را در چیزی دانســت که احکام اولیه اسلام اجازه آن را نمی دهد، 

اینجا اگر بخواهد بر خلاف احکام اولیه دستوری بدهد، چه مجوزی دارد؟
احــکام اولیه، یعنی احکامی که روی موارد عادی موضوعات صحبت می کند، 
مثلًا می گوید وارد شدن در خانه کسی بدون اذن صاحب خانه جایز نیست. حال 
اگر مثلًا در خانه همسایه شما که از خانه بیرون رفته اند بچه ای داخل حوض افتاده 
و در حال غرق شدن است و صاحب خانه نیست که از او اجازه بگیرید. وضعیت هم 
بگونه ای اســت که اگر شما بی اجازه رفتید و بچه را نجات دادید، بچه نجات پیدا 
می کند و گرنه می میرد. حکم اسلام در اینجا چیست؟ آیا می گوید چون ورود به 
خانه، بی اذن صاحب خانه اســت، نباید وارد شوید و باید بگذارید این بچه بمیرد؟ 
یا در جاده تصادفی واقع شــده و خانمی که موها و دست و پاهایش پیداست و در 
اثر تصادف به شــدت زخمی شده، کنار جاده افتاده است. شدت جراحت به حدی 
اســت که اگر او را بلند نکنید و به بیمارستان نرسانید، از دنیا می رود. طبق حکم 
اولی اســلام دســت زدن به زن نامحرم و نگاه کردن به مو و بدن او حرام است. در 
این صحنه شما چه می کنید؟ آیا می گویید من مسلمانم و چون این زن موهایش 
پیداســت، باید نگاهم را برگردانم و نباید به او دســت بزنم، گرچه در این جا جان 

دهد؟ اسلام در این مورد چه می گوید؟
بدیهی است که نجات جان زن مهمتر از نگاه کردن به مو و دست زدن به بدن 
او است و حکم اسلام این است که اگر هیچ راهی نداری، نگاه کن، دست هم بزن 
و تن عریانش را در ماشین بگذار و به بیمارستان برسان و جانش را نجات بده. در 
مثال اول هم می گوید بدون اذن صاحب خانه داخل خانه شو، حتی در را بشکن تا 
جان یک بچه مسلمان را نجات دهی، حتی اگر مسلمان نبود نیز باید چنین کنی، 
چون این تکلیف، مهمتر اســت. در این گونه موارد همه ما با ذوق شرعی خودمان 
می فهمیم که کدام تکلیف اهم و کدام مهم است و احتیاجی به حکم فقیه نداریم. 
برای همه ما ممکن است چنین حادثه ای پیش آید و حتی اگر قبلًا هم فکرش را 
نکرده باشید، می دانید چه باید بکنید. می دانید اسلام راضی نیست که یک بچه 
بمیرد یا یک زن در کنار جاده تلف شود، لذا حتماً اقدام می کنید و با همان ذوقی 
که از شــرع دارید، او را نجات می دهید. دو مثال مذکور مسائل ساده ای هستند و 

تصمیم گیری در مورد آنها مشکل نیست.
حکمولائیولیفقیه

امّا بعضی از مســائل پیچیده هستند، نظیر مسائل پیچیده اجتماعی که ابعاد 
مختلف نظامی، سیاســی، اقتصادی و... دارد. در این گونه مسائل ، تشخیص اینکه 
کدام اهمّ اســت، کار هر کس نیست. در این موارد ممکن است اگر به کارشناسان 
نیز مراجعه کنید، به نتیجه قطعی نرسید. یک کارشناس می گوید: این مهمتر است، 
دیگری می گوید: آن مهمتر است. مگر کارشناسان مسائل اقتصادی همه یک جور 
نظر می دهند؟ الان کارشناسان مختلف بحث های اقتصادی که در تلویزیون مطرح 
می شــود نظرهای متفاوتی دارند، مثلًا در مورد این مســئله که اگر ما به اقتصاد 
جهانی بپیوندیم، ضررش بیشتر است یا نفعش، نظرها مختلف است. در این گونه 

موارد، جامعه چه باید بکند؟
جامعه احتیاج به کسی دارد که حرف آخر را بزند و بگوید این کار را باید انجام 
داد یا نه، البته باید احکام اســلام را هم در نظر گرفت، مثلًا باید تشــخیص داد که 

مصلحت اهم از نظر خدا کدام است؟ کار ولی فقیه این است.
حکم ولایی دادن یعنی در جایی که دو حکم اسلامی در مقام عمل با هم تزاحم 
دارند و اجرای هر دو حکم ممکن نیســت و مســئله ای عادی هم نیست که همه 
بفهمند، بلکه کار کارشناســی می خواهد، اینجاست که وقتی فقیه از میان نظرات 
مختلف تشخیص دهد که مصلحت اهم ،آنی است که آن دسته از کارشناسان گفته 
اند، حکم ولایی صادر می کند و می گوید: من به عنوان ولی امر مسلمانان دستور 
مــی دهم این کار را بکنید و به این صورت، مصلحت جامعه حفظ و اختلافات در 

عمل برداشته می شود. این حکم ولایتی می شود. آیا مخالف اسلام است؟
اگر نجات آن بچه همسایه از حوض آب خلاف اسلام است، اگر نجات آن خانمی 
که موهای ســرش پیدا و کنار جاده افتاده بود، خلاف اســلام است، پس این هم 
خلاف اســلام است. آنجا خلاف اسلام نبود، چرا؟ چون اسلام، حکم مهمتری دارد 
و آن حفظ جان مســلمان اســت. اینجا هم اسلام علاوه بر آن حکم اوّلی مفروض، 
حکم دیگری نیز دارد که حفظ عزت و وحدت جامعه اســلامی است و وقتی ولیّ 
امر تشخیص داد که متوقف بر این است حکم می کند. این عین اسلام است. چرا 
بگوئیم وقتی مخالف حکم اولیه شــد، مشــکل پیش می آید؟ این حرف صحیحی 
نیســت. اصلًا معنای احکام ثانویه همین است. اسلام احکام ثانویه را برای همین 
موارد استثنایی گذاشته است. در مواردی که احکام پیچیده اجتماعی مطرح باشد، 
کار ولیّ فقیه این اســت که بر اساس نظر کارشناسان اگر خودش کارشناس است 
طبق نظر خودش و با مشورت کارشناسان، آن چیزی را که مصحلت است، تعیین 

و طبق آن حکم کند تا مصلحت جامعه تعیین شود.
بیاناتآیتاللهمصباحیزدي)دامظله(درجلسهپرسشوپاسخدر
دانشگاهشاهرود-۷9/3/11

زلال بصیرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود.

نمایندگانمجلسدرلایحهبرنامهششمتوسعه
سهمصندوقتوسعهملیازدرآمدهاینفتیرا30

درصدتعیینوتصویبکردند.
به گزارش فارس ، نمایندگان مجلس در نشست علنی 
دیروز در ادامه رسیدگی به لایحه برنامه ششم توسعه ماده 
7 این لایحه را پس از بحث و بررسی به تصویب رساندند.

به موجب مصوبه مجلس، به منظور انطباق بودجه های 
ســنواتی با برنامه توســعه، انضباط مالــی، اصلاح فرآیند 
برنامه ریزی و بودجه ریزی و نظارت بر عملکرد و هزینه های 
دولت: لوایح بودجه ســالانه با رعایت این قانون و با اعمال 
تعدیل  متناســب با تحولات و شاخص اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی و با رعایت قواعد مالی مندرج در جدول شماره 
4 این قانون تهیه و تقدیم مجلس شورای اسلامی می شود.
بر اساس این مصوبه »سهم صندوق توسعه ملی از منابع 
حاصل از صادرات نفت خام، میعانات گازی و خالص صادرات 
گاز در ســال اول برنامه 30 درصد )30٪ تعیین می شود و 
ســالانه حداقل دو واحد درصد به این سهم اضافه می شود. 
بانک مرکزی مکلف است در طول سال و متناسب با وصول 
منابع بلافاصله نسبت به واریز این وجوه و سهم 14/5 درصد 
شرکت ملی نفت ایران از کل صادرات نفت و میعانات گازی 
و همچنین سهم 3٪ مناطق نفت خیز، گاز خیز و توسعه نیافته 
اقدام کند و از محل باقیمانده، سهم بودجه عمومی دولت که 
در بودجه های سنواتی مشخص می گردد را به حساب درآمد 
عمومی نزد خزانه داری کل پس از کسر سهم صندوق توسعه 
ملی واریز و مابقی را به حساب ذخیره ارزی واریز نماید.«

همچنین بر اساس این مصوبه »چنانچه منابع دولت از 
محل وجوه واریزی فوق سالانه به قیمت ثابت 1395 کمتر از 
830 هزار میلیارد ریال باشد، از محل حساب ذخیره ارزی و 
در صورت عدم کفایت از محل اوراق بدهی تعهدزا و یا سایر 
اوراق مالی پس از تصویب مجلس شورای اسلامی برای تأمین 
مابه التفاوت حاصل شده صرفاً برای تأمین کسری اعتبارات 
تملک دارایی های سرمایه ای برای طرح های مصوب در قانون 
بودجه همان سال با اولویت طرح هایی که از طریق مشارکت 

با بخش غیردولتی اجراء می شوند، اختصاص می یابد.«
ایــن مصوبه همچنین تاکید می کند »ایجاد و تحمیل 
هرگونــه بارمالی مازاد بر ارقام منــدرج در قوانین بودجه 
ســنواتی، توسط دستگاه های اجرایی از جمله دستگاه های 
مباشــر دولت در موارد مختلف از قبیل خرید تضمینی و 
هزینه های تبعی خرید، جبران زیان، تفاوت قیمت، تنظیم 
بازار، یارانه نهاده ها و غیر آن، ایفاء تعهدات خاص، کالاهای 
اساسی، جایزه صادراتی و مانند آن که از اعتبارات عمومی 
استفاده می شود، ممنوع است. مسئولیت اجرای این حکم 
بر عهده بالاترین مقام دستگاه اجرایی و یا مقامات مجاز و 
مدیران مالی مربوط است. تخلف از این حکم و سایر موارد، 
تعهد زائد بر اعتبار محســوب و متخلف مشمول مجازات 
مذکور در ماده 598 قانون مجازات اسلامی مربوط می شود.«

بر اساس این مصوبه »تمامی تصویب نامه ها، بخشنامه ها 
و دستورالعمل ها، تغییرات تشکیلات، تغییر ضرایب، جداول 
حقوقی و طبقه بندی مشاغل و افزایش مبنای حقوقی، اعطای 
مجوز هر نوع استخدام و به کارگیری نیرو و همچنین مصوبات 
هیئت های امنا که متضمن بار مالی باشد، در صورتی قابل 
طرح و تصویب و اجراســت که بار مالی ناشــی از آن قبلًا 
محاســبه و در قانون بودجه کل کشــور تأمین شده باشد. 
اقدام دستگاه اجرایی برخلاف این حکم، تعهد زائد بر اعتبار 

محسوب می شود.«
مادهایکهبهتلفیقبازگشت

نماینــدگان مجلس ماده مربوط بــه اصلاح و ارتقای 

سخنگویکمیسیونعمرانمجلس،بررسی
بودجه96رادلیلبهتأخیرافتادنبررســی

استیضاحوزیرراهوشهرسازیاعلامکرد.
در پایان جلسه علنی نوبت عصر دیروز مجلس 
شورای اســلامی کمیســیون عمران به اظهارات 
محمداسماعیل سعیدی نماینده مردم تبریز در خانه 
ملت درباره نحوه پیگیری حادثه برخورد قطار تبریز ـ 

مشهد با قطار سمنان ـ مشهد پاسخ داد.
به گزارش مهر، سعیدی در ابتدای جلسه نوبت 
عصر در تذکر شفاهی نسبت به عدم پیگیری جدی 

پرونــده این حادثه و موضوع اســتیضاح وزیر راه و 
شهرسازی انتقاد کرده بود.

صدیف بدری ســخنگوی کمیسیون عمران به 
نمایندگی از این کمیسیون در صحن مجلس اعلام 
کرد: کمیسیون عمران از نخستین روزهای حادثه 
با حساسیت ویژه، تمام ابعاد و مسائل مربوط به این 
فاجعه را بررسی کرد و هفته گذشته نیز استیضاح 
وزیر راه و شهرسازی را در دستور کار داشت، اما با 
توجه به ضرورت بررسی بودجه 96 در کمیسیون، 
این هفته استیضاح فعلًا در دستور قرار نگرفته است.

بامصوبهمجلس

سهم صندوق توسعه ملی از درآمدهای نفتی
در برنامه ششم 30 درصد تعیین شد

نظام مدیریت مالی و محاسباتی دولت و همچنین مدیریت 
بدهی ها در لایحه برنامه ششم توسعه را مراعا گذاشتند و آن 
را برای رفع ایرادات مجدداً به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند.
نمایندگان در ادامه رسیدگی به جزئیات لایحه برنامه 
ششم توسعه جمهوری اسلامی ایران، ماده 8 این لایحه را 
مورد بحث و بررســی قرار داده و برای رفع برخی ایرادات 
مجدداً آن را به کمیسیون تلفیق ارجاع داده و مراعا گذاشتند.
در جریان رسیدگی به ماده 8 لایحه برنامه ششم توسعه، 
اصل ماده به تصویب نمایندگان نرســید و از طرفی وکلای 

ملت با پیشنهاد حذف کل ماده نیز مخالفت کردند.
علی لاریجانی رئیس مجلس خطاب به نمایندگان گفت: 
بــا توجه به اینکه از طرفی اصل و حذف این ماده تصویب 
نشد و همچنین از طرفی این ماده نیازمند اعمال یکسری 
اصلاحات است، لذا آن را برای رفع ایرادات و اصلاح، مجدداً 

به کمیسیون تلفیق برنامه ششم ارجاع می دهیم.
خبر دیگر این که نمایندگان در ادامه بررســی کلیات 
لایحه برنامه ششم توسعه دولت را مکلف کردند تا پایان سال 
دوم برنامه، سامانه تدارکات الکترونیکی دولت را برای اجرای 
تمامی مراحل انواع معاملات متوسط و عمده وزارتخانه ها و 

دستگاه ها تکمیل کند.
دولتنبایداینگونه
بامجلسسخنبگوید

رئیس  کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه 
نماینده دولت به گونه ای سخن می گوید که گویی سخنان 
نمایندگان درباره لایحه برنامه ششم بر اساس اطلاعات کامل 
صــورت نمی گیرد،  گفت: دولت نباید به خود اجازه دهد با 

مجلس این گونه سخن بگوید.
محمدرضا پورابراهیمی نماینده کرمان در جریان بررسی 
ماده 10 لایحه برنامه ششــم توسعه در واکنش به سخنان 
دژپسند نماینده دولت و معاون رئیس  سازمان برنامه و بودجه 
گفت: آقای دژپسند مطالبی در صحن علنی مطرح کردند 

که خلاف  واقع است.
وی افزود: ایشــان به نحوی سخن می گویند که گویی 
توضیحات رئیس  کمیســیون اقتصادی بر اساس اطلاعات 
کاملی عنوان نشده است؛ دیروز هم رئیس  سازمان برنامه و 
بودجه در مجلس نکاتی گفت که قابل  قبول نبود؛ چرا که 
اعلام کرد مجلس التفاتی به زمان ارائه لایحه بودجه ندارد 
که این سخن بی حرمتی به مجلس بود و ما از رئیس مجلس 
خواستیم جلوی این نوع صحبت ها درباره مجلس را بگیرد.

پورابراهیمی خطاب به معاون رئیس  ســازمان برنامه و 
بودجه گفت: مصوبه سال 90 قانون سلامت اداری و مقابله 
با فساد با 5 سال تأخیر از سوی سازمان برنامه و بودجه به 

 اجرا درآمده است. چرا می گویید اجرا شده است؟ زیرا اجرا 
نشده است. چرا این گونه در صحن علنی سخن می گویید؟ 

حال می خواهید صحبت های ما را اصلاح کنید؟
وی ادامــه داد: هنوز برخی آیین نامه های قانون بهبود 
محیط کســب وکار سال 90 را هنوز عملیاتی نکرده اید بعد 

می گویید اجرا کرده اید.
رئیس  کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 
خطــاب به نماینده دولت گفت: شــما قرار بود پایگاه ملی 
اطلاع رسانی را راه اندازی کنید، اما آن را در سال 86 تبدیل 
به سامانه اطلاع رسانی کردید که هیچ کس هم مکلف نیست 

اطلاعات خود را وارد آن کند.
وی تصریــح کرد: اگر نماینــدگان مطلبی در واکنش 
نمی گویند، دولت نباید به خود اجازه دهد این گونه با مجلس 
سخن بگوید؛ آقای دژپسند! اطلاعات خود را اصلاح کنید.

گفتنی است فرهاد دژپسند در فرصت اعلام نظر درباره 
یکی از پیشنهادهای نمایندگان درباره ماده 10 لایحه برنامه 
در پاسخ به تذکر رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: 
در صحبت های ما قصد توهین به نمایندگان نبود و اگر من 
به عنوان مثال گفتم که ســامانه در سال 86 ایجاد شده یا 
قانونی در ســال 90 تصویب شــده است یعنی در این باره 
قانون داریم و چیزی دیگر بر آن اضافه نکنیم و کمیسیون 

تلفیق هم به همان قانون قبل استناد کند.
شرایطپرداختتسهیلاتارزی

صندوقتوسعهملی
نمایندگان مجلس در جلسه علنی عصر دیروز پارلمان 

و در جریان بررسی لایحه برنامه ششم توسعه کشور، ماده 
10 این لایحه را تصویب کردند.

بر اساس این مصوبه مجلس صندوق توسعه ملی مجاز 
شد به طرح های تولیدی افراد حقیقی و حقوقی غیردولتی با 
حداکثر مشارکت 49 درصدی توسط سازمان های توسعه ای 
شــامل ایدرو،  ایمیدور، ســازمان صنایع کوچک و شرکت 
شــهرک های صنعتی )شهرک های کشــاورزی و صندوق 
توسعه کشاورزی(، شرکت ملی صنایع پتروشیمی و شرکت 
تخصصی برق حرارتی، با اولویت بخش خصوصی در مناطق 
کمتر توسعه یافته سرمایه گذاری می کنند، تسهیلات ارزی 
پرداخت کند. وکلای ملت در تبصره این ماده سازمان های 
توسعه ای را مکلف کردند پس از سه سال از زمان بهره برداری 
ســهام خود را در طرح های مذکور به بخشهای خصوصی و 
تعاونی بر طبق قانون اجرای سیاستهای کلی اصل 44 قانون 

اساسی واگذار کنند.
نمایندگان مجلس همچنین در جلسه علنی دیروز جهت 
گسترش و تعمیق نظام جامع تأمین مالی و بازار پول، بازار 

سرمایه و بیمه ها، پنج مجوز به دولت دادند.
تذکراتنمایندگان

محمداسماعیل سعیدی نماینده تبریز در تذکر شفاهی 
که بعداز ظهر دیروز در نوبت دوم جلســه علنی خطاب به 
هیئت  رئیســه مطرح کرد،  گفت: از اســتیضاح وزیر راه و 
شهرسازی که باید روال خود را طی کند جلوگیری به عمل 
می آید.  وی با اشاره به اینکه هیئت  رئیسه در قبال استیضاح 
وزیر راه که با 82 امضا تقدیم شده است، بعد از گذشت 17 
روز کاری نکرده اســت، اظهار داشت: این حادثه، موضوعی 

نیست که به حاشیه برود.
نماینده تبریز در مجلس گفت: این داغ بزرگ به خاطر 

بی لیاقتی و بی برنامگی وزارت راه و راه آهن به وجود آمد.
حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده محلات نیز طی 
تذکری شــفاهی که در نوبت بعدازظهر جلسه علنی دیروز 
عنوان کرد گفت: این روزها 8 تا 9 درصد قیمت دلار و 22 
درصد نیز قیمت لوازم خانگی افزایش یافته است؛ چه کسی 

باید بازار را کنترل کند؟ چرا مسئولان اقدامی نمی کنند؟
وی در ادامــه تذکــر خــود به نقض برجام از ســوی 
آمریکایی ها اشاره کرد و افزود: بر حسب گزارش رئیس جمهور 
در مجلس و ســخنان روسای قوا، برجام با توجه به مصوبه 
کنگره آمریکا نقض شــده است، اما چرا دولت در راستای 
اجرایی کردن قانون اقدام متقابل و متناسب دولت در موضوع 

برجام گزارشی به مجلس نمی دهد.

سخنگویکمیسیونعمراناعلامکرد

استیضاحآخوندی
دردستورکارکمیسیونعمراناست

کدخداییخبرداد
اعلام برخی ایرادات فنی انتخابات الکترونیک

از سوی وزارت کشور به شورای نگهبان
کدخداییازاعلامرفعبرخیایراداتفنیانتخاباتالکترونیک

درنامهایازسویوزارتکشوربهشوراینگهبانخبرداد.
عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در گفت وگو با تسنیم 
با اشــاره به روند بررسی سازوکارهای انتخابات الکترونیک در این شورا، 
گفت: چندی پیش نامه ای از ســوی شــورای نگهبــان درباره چگونگی 
برگزاری انتخابات الکترونیک به وزارت کشــور ارسال کردیم که وزارت 
کشــور در نامه ای به شورای نگهبان پاسخ این نامه را به شورای نگهبان 

ارسال کرده است.
وی افزود: وزارت کشور در پاسخ به نامه شورای نگهبان درباره انتخابات 
الکترونیک اعلام کرده کــه برخی ابهامات فنی پیرامون این انتخابات را 

رفع کرده است.
ســخنگوی شورای نگهبان، اضافه کرد: وزارت کشور در نامه ای که به 
شورای نگهبان ارسال کرده، خواســتار ادامه برگزاری جلسات مشترک 
کارشناسی بین وزارت کشور و شورای نگهبان درباره بررسی رفع ابهامات 

انتخابات الکترونیک شده است.
کدخدایی با بیان اینکه هنوز شورای نگهبان نسبت به برگزار شدن و یا 
برگزار نشدن انتخابات سال 96 به صورت الکترونیک اظهار نظر نکرده است 
، اظهار کرد: نظر قطعی شورای نگهبان درباره برگزار شدن و یا برگزار نشدن 
انتخابات سال آینده به صورت الکترونیک منوط به نظر نهایی کارشناسان 
این شوراست که پس از جلسات با کارشناسان وزارت کشور اعلام می شود.
پیشتر شورای نگهبان با الکترونیکی شدن احراز هویت رأی دهندگان 

موافقت کرده بود.
کدخدایــی پیش از این در گفت وگویی دیگر از بررســی اشــکالات 
تعرفه های رأی انتخابات ریاســت جمهوری سال آینده در این شورا خبر 

داده بود.

روایتنمایندگانازجلسهویژهکمیسیونامنیتملی

ظریف: اعتراف می كنم اعتمادم به جان كری اشتباه بود
بقیهازصفحه2

نماینــده تهــران در مجلس تصریح کــرد: اظهارات 
غیرمسئولانه در مورد صحبت های ظریف اجحاف به وزیر 
و همچنین کمیســیون اســت و یک اقدام غیراخلاقی و 
غیرحرفه ای اســت زیرا آنچه به نقل از آقای دکتر ظریف 
مطرح شده کذب محض است و مطلقاً در کمیسیون مطرح 
نشده اســت. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی در پایان تصریح کرد: آقای ظریف در جلســه روز 
دوشــنبه کمیسیون امنیت گزارشی از روند اقدامات خود 
در برجام را ارائه کرد. ایشــان آنقدر شهامت و بزرگی دارد 
که نه تنها با مسئولین بلکه با مردم درباره محدودیت ها و 
شرایط موجود صحبت کند و شهامت و صداقت ایشان در 

برخورد با مردم و مسئولین مثال زدنی است.
تکذیبهامبناندارد

به دنبال اظهارات کریمی قدوسی، علاءالدین بروجردی، 

بهروز نعمتی، جهانبخش محبی نیا و مجتبی ذالنور در باره 
جزئیات نشســت مذکور در گوشه ای از صحن پارلمان به 

گفت وگو با یکدیگر پرداختند.
به گزارش فارس کریمی قدوســی و علیرضا رحیمی 
هم در قسمت دیگری از صحن پارلمان با یکدیگر به بحث 
پرداختند؛ کریمی قدوســی خطاب به رحیمی می گفت 
»آقای رحیمی! چرا اظهارات من را تکذیب کردید؟ شــما 
می دانید آقای ظریف این اظهارات را در کمیسیون مطرح 
کرده است! من وابستگی حزبی سیاسی ندارم ، این مسائل 
و تلاش برای تکذیبیه گرفتن برای این اســت که بین ما 
اختلاف بیندازند.« کشــمش های موجود بر سر صحت یا 
عدم صحت اظهارات نقل قول شــده از وزیر امور خارجه 
نمایندگان را بر آن داشت که در نشست عصر دیروز پارلمان 
و در حین بررسی لایحه برنامه ششم ، فایل صوتی اظهارات 
ظریف در کمیسیون امنیت ملی مجلس را در گعده خود که 

در گوشه ای از صحن برقرار بود، استماع کنند.
جهانبخش محبی نیا نماینده میاندوآب در این زمینه 
در گفت وگو با فارس درباره اظهارات نماینده مشهد درباره 
نشست نمایندگان با وزیر خارجه اعلام کرد که آقای کریمی 

قدوسی را در این زمینه کذاب ندیدم.
حجت الاسلام مجتبی ذالنور نماینده قم نیز طی گفت 
وگویی تاکید کرد »تکذیبیه هایی که از سوی یکی از اعضای 
کمیسیون امنیت پیرامون مطالب مطرح شده در این جلسه 

اعلام می شود، مبنا ندارد.«
نتیجهبررسیهابهلاریجانیاعلامشد

اکبر رنجبرزاده نماینده مردم اسدآباد نیز در گفت و گو 
با مهر اظهار داشــت: عصر دیروز و در پایان جلسه هیئت 
رئیسه، به همراه دکتر لاریجانی در حال خروج بودیم که 
آقایان کریمی قدوســی، نعمتی و محبی نیا آمدند و آقای 
کریمــی گفت »نوار کمیســیون امنیت ملی در خصوص 

اظهارات ظریف مورد بازبینی قرار گرفت و دقیقاً حرف هایی 
که بنده منتشــر کردم، گفته شــده بود؛ آقای نعمتی و 

محبی نیا نیز تایید کردند«.
در همین زمینه کریمی قدوسی هم به مهر گفت: به 
دنبال جوسازی های رسانه های دولتی و اصلاح طلب علیه 
بنده، اینجانب، آقای نعمتی سخنگوی هیئت رئیسه و آقای 
جهانبخش محبی نیا به کمیسیون امنیت ملی رفتیم و نوار 

جلسه کمیسیون با آقای ظریف را استماع کردیم.
وی تصریح کرد: برای آقــای نعمتی و محبی نیا نیز 
مسجل شد که تمام آنچه بنده بیان کردم و آقای رحیمی 
)عضو کمیسیون امنیت ملی( تکذیب کرد مستند و عین 
صحبت های آقای ظریف بوده است و متن کامل اظهارات 

آقای ظریف در نوار کمیسیون موجود می باشد.
کریمی قدوســی ادامه داد: نتیجه بررسی موضوع به 
آقای لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی نیز اعلام شد.

مراسمنکوداشتمرحومحسنشایانفرمعاون
فرهنگیموسسهمطبوعاتیکیهانباحضورتنی
چندازشخصیتهایسیاسیوفرهنگیکشوردر
محلمعاونتسیاسیسپاهپاسدارانبرگزارشد.

محمد حسین صفارهرندی وزیر اسبق فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، عباس ســلیمی نمین کارشناس و پژوهشگر 
تاریخ، قاسم تبریزی کارشناس و پژوهشگر تاریخ، سردار 
رسول سنایی راد معاون سیاسی سپاه، خانواده مرحوم 
شایان فر و تنی چند از همکاران و دوستداران آن مرحوم 

از حاضرین در این مراسم نکوداشت بودند. 
عباس سلیمی نمین پژوهشگر و کارشناس تاریخ در 
مراسم نکوداشت مرحوم حسن شایان فر که عصر دیروز 
برگزار شــد با بیان اینکه یکــی از نقیصه های نیروهای 
امروز انقلاب، پایین بودن سطح مطالعه آنهاست گفت: 
چه کســانی که در کشور وظیفه ای دارند و چه کسانی 
کــه حتی وظیفــه خاصی ندارند باید برای اشــراف به 
مســائل و تصمیم گیری صحیح مطالعه داشته باشند. 
وی افزود: متاســفانه مسئولان ما آنچنان درگیر مسائل 
اجرایی هستند که نمی توانند در مسائل فرهنگی اشراف 
داشته باشند و حتی اهل مشورت با دیگران نیز نیستند 
اما حرکت مرحوم شایان فر برای تبدیل شدن به مرکزی 
جهــت تغذیه فکری جامعه بود که بنا به دلایلی محقق 

نشد.

درمراسمنکوداشتسردارجبههفرهنگیمطرحشد

تعصب و بصیرت دو ویژگی بارز مرحوم شایان فر
 نسبت به انقلاب بود

این کارشــناس و پژوهشگر تاریخ با بیان اینکه این 
ضعف همچنان باقی است که مدیران بر نیروهای مختلف 
و همه سلایق مشرف نیستند و نمی توانند آنها را مدیریت 
کنند خاطرنشان کرد: مرحوم شایان فر می خواست چنین 

ظرفیتی را ایجاد کند و به این سمت هم حرکت کرد.
تعصبوبصیرت

دوویژگیبارزمرحومشایانفر
محمدحسین صفارهرندی عضو مجمع تشخیص 

مصلحت نظام نیز در این مراسم  گفت: نوع نگاه مرحوم 
شــایان فر به مسائل به گونه ای بود که دیگران این نگاه 
را نداشــتند،  یعنی چیزهایی که وی می دید دیگران از 
کنار آن رد می شدند. با بسیاری موارد مواجه شده بودم 
که آنها را نمی دیدم اما مرحوم شایان فر موجب شد به 
ایــن موضوعات بهتر نگاه کنم و آنهــا را دوباره ببینم 
کــه این اتفاق مقدمه ای بود تا ذهنم دوباره درگیر آن 
مطلب شود که در مواردی از آن سرمقاله می نوشتم و 

مرحوم شایان فر راه نفوذ نیروهای ضدانقلابی به کشور 
را پیوند خوردن جریان سیاســی انقــلاب با بیرون از 
انقلاب می دانستند. وی افزود: در مقابل شایان فر کسی 
نمی توانســت ریاکار باشد زیرا خیلی زود دستش برای 
وی رو می شد و کسی که در مقابل وی برای همکاری 
اعلام آمادگی می کرد نمی توانست ریاکار باشد، زیرا وی 
تمام اطلاعات آن شخص را کامل می دانست و اصطلاحاً 
شــیره اش را می کشــید. آنچه که در مورد شخصیت 
شایان فر بعد از بصیرت می توان یاد کرد، غیرت وی بود.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام ادامه داد: 
غیرتی که مرحوم شــایان فر در مورد انقلاب داشتند، 
همین اســت که خودش نزدیک ترین افرادی را که از 
راه انقلاب خارج شــده بودند معرفی کرد که بعد از آن 
در ملاقات هایی که باهم داشتیم می گفت من از کاری 
که انجام دادم پشیمان نیستم. الان عده ای هستند هر 
کاری انجام می دهند و انقلاب را حراج می کنند. ما آن 
کارها را انجام ندادیم که انقلاب و کشور راحت به دست 
چنین افرادی قرار گیرد. اوج دلسوزی مرحوم شایان فر 
این بود که همیشــه به دنبال این بودند که حرف حق 
پــژواک چندباره پیدا کند و بــا تمام تعصبی که روی 
روزنامه کیهان داشــت، اما از رفتن افراد به مؤسسات 
و هفته نامه های دیگر اســتقبال می کرد، زیرا معتقد بر 

گفتن حرف حق و انجام هدف مقدس بود.


